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GOVERNMENT OF GREENLAND 

Medlem af lnatsisartut, 
Hans Enoksen 
Naleraq 
Her/ 

Svar på§ 37-spørgsmål nr. 90-2024 om fiskerilov 

I medfør af lnatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende fiskerilovsforslaget. Spørgsmålet er henvist til besvarelse 
hos mit område. 

1) Hvor mange tons hellefisk er der tildelt til forvaltningsområde 47 
(Upernavik) i 2025 iht. fiskerilovens kommende ændring? 

Ad 1) TAC'en for 2025 er endnu ikke fastsat. Det bliver den senere på året på baggrund 
af blandt andet det arbejde som pågår lige nu med udarbejdelse af en forvaltningsplan. 
En arbejdsgruppe bestående af repræsentanter fra Fiskerirådets medlemmer og 
tilforordnede er i gang med at udarbejde en forvaltningsplan for kystnær hellefisk, 
heriblandt på hvilket grundlag man fremadrettet skal fastsætte TAC og den nye 2-årige 
videnskabelige rådgivning som kommer i slutningen af juni. 

2) Hvor mange tons hellefisk vil der blive tildelt til forvaltningsområdet 
Uummannaq i 2025? 

Ad 2) Se svar på spørgsmål 1. 

3) Hvor mange tons hellefisk vil der blive tildelt til forvaltningsområdet 
Diskobugten i 2025? 

Ad 3) Se svar på spørgsmål 1. 

4) Hvordan vil man forvalte kvoter af hellefisk, således de også kunne sælges? 

4a) Hvor mange tons er der iht. dem der vil med på IOK? 

Ad 4) Da det er frivilligt om man ønsker at overgå til IOK eller ej, er der ikke fastsat en 
bestemt mængde til IOK. Enhver fisker i forvaltningsområde 47 som ønsker at overgå til 
IOK skal sende en ansøgning til Departementet for Fiskeri og Fangst. Fiskerens 
kvoteandel udregnes på baggrund af hans 3 bedste fangstsår i de seneste 5 år. Når 
fiskeren overgår til IOK flyttes hans andel fra det olympiske segment over til IOK
segmentet. Når man er overgået til !OK-segmentet kan man købe og sælge kvoter som 
man selv ønsker inden for kvoteloftet. 
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5) Er det rigtigt som Naalakkersuisut udtrykte, at dem der ikke kommer med i 
IOK vil få tildelt kvoter til olympisk hellefiskefiskeri? 

Ad 5) Ja, da det er en frivillig !OK-ordning, bestemmer fiskerne selv om de vil blive i det 
olympiske segment eller de vil overgå til IOK. Ønsker de at overgå til IOK skal de sende 
en ansøgning til Departementet for Fiskeri og Fangst. Hvis ikke, får de udstedt en licens 
som vanligt. 

6) Hvor mange fiskere vil komme med på tildeling af kvoter til olympisk 
hellefiskefiskeri og hvor mange tons drejer det sig om? 

Ad 6) Da det er en frivillig ordning om man ønsker at overgå til IOK er det ikke muligt at 
estimere hvor mange fiskere som ønsker at overgå til IOK og da mængde som flyttes til 
IOK segmentet afhænger af den enkelte fiskers kvoteoptag, kan det heller ikke estimeres 
hvor mange tons det drejer sig om. Det kommer an på antallet af fiskere som ønsker at 
overgå til IOK og deres personlige kvoteoptag. 

7) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri ved Upernavik og 
omegn? 

Ad 7) Da det er frivilligt om man vil overgå til IOK eller ej, kan dette ikke estimeres, da det 
kommer an på hvor mange som ønsker at forblive i det olympiske fiskeri. 

8) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri ved Uummannaq og 
omegn? 

Ad 8) Se svar på spørgsmål 7. 

9) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri Diskobugten og 
omegn? 

Ad 9) Se svar på spørgsmål 7. 

10) Vil man tildele særskilte hellefiskekvoter til Qeqertarsuaq, Aasiaat, 
Kangaatsiaq, Qasigiannguit og deres bygder? 

Ad 10) Det er for nuværende ikke planen, men vil også komme an på arbejdet i 
arbejdsgruppen for udarbejdelse af en forvaltningsplan for kystnær hellefisk. Yderligere 
vil dette skulle fastlægges i en bekendtgørelse. 

11) Iht. tildeling af kvoter af hellefisk vil man ud fra de opfiskede hellefisk i 2023 
og 2024 tildele kvoterne? 

Ad 11) Hvis man vil overgå til IOK beregnes ens kvoteandel ud af de 3 bedste fangstsår 
ud af de seneste 5 år. Hvis man ønsker at overgå til IOK per 1. januar 2025, vil ens 
kvoteandel beregnes af de 3 bedste fangstsår fra 2019-2023. 

Da det er en frivillig ordning , kan fiskerne overgå til IOK når de ønsker, dvs. de behøves 
ikke beslutte sig inden 1. januar 2025. Dog, kan de kun overgå ved et årsskifte. 
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12) Vil man begynde at følge biologernes anbefalinger iht. tildeling af hellefiske 
kvoter? 

Ad 12) Se svar på spørgsmål 1. 

13) Vil man følge fuldt ud på det anbefalede højeste niveau på 2,5% ejerskab 
eller vil man ikke? 

Ad 13) Det er ikke et anbefalet højeste niveau. Det er et kvoteloft, dvs. det maksimale 
som et selskab eller en fisker må eje af kvoten. Fiskerne kan tilpasse deres kvoteandel til 
deres egen kapacitet og ønsker om udvikling, men de må bare maksimalt eje 2,5% af 
kvoten. Der er i øvrigt en 10 års overgangsperiode til at leve op til det nye kvoteloft. Men 
ingen fartøjsejere vil på nuværende tidspunkt blive tvunget til at frasælge kvoteandele på 
baggrund af kvoteloftet på 2,5%. 

14) Hvad forventer Naalakkersuisut iht. hvor mange hellefiskefiskere vil stoppe 
iht. IOK, når det højeste niveau på 2,5% træder i kraft? 

Ad 14) Naalakkersuisut regner ikke med at der er nogen hellefiskefiskere, der vil stoppe 
når 2,5 % træder i kraft efter en overgangsperiode på 10 år. 

15) Vil fiskerne der stopper og flytter til andet erhverv få tildelt 
erstatningspenge fra Naalakkersuisut når der laves ændring af loven? 

Ad 15) Nej, da det er frivilligt om man vil overgå til IOK eller ej, tildeles der ikke 
erstatningspenge for at stoppe i fiskeriet, f.eks. for at overgå til andet erhverv. Derover 
kan det tilføjes at hvis man overgår til IOK og derefter sælger sin kvote for at gå ud af 
fiskeriet, så har man jo fået penge med ud. 

16) Når IOK bliver indført og fiskerne ikke opnå den samme opfiskede mængde 
længere og taber indtægter på den måde, hvor de f.eks. fortsætter med 
forsikringsbetalinger af både, vil man udbetale erstatning til dem, så de 
også kan betale forsikring? 

Ad 16) Der gives ikke erstatning for tabte indtægter, hvis man ikke fisker nok til at betale 
sine udgifter. Hverken nu eller fremadrettet. 

17) Når der tildeles licens til en fisker, hvor mange ca. kvoter vil man tildele af 
kvoter til hellefisk iflg. IOK? 

Ad 17) Se svar på spørgsmål 11 . Alle kan overgå til IOK, hvis de ønsker det. Om de har 
fangster på 1 tons, 25 tons eller 40 tons om året. 

18) Hvor meget vil fiskerne betale til deres kvoter når der tildeles med grundlag 
af IOK, da det grønlandske befolkning ejer fiskeressourcerne? 

Ad 18) Hvis en fisker ønsker at over til IOK, får han tildelt kvoten kvit og frit. Det er samme 
metode som blev brugt ved overgang til IOK for fartøjer i 2012. Ønsker fiskeren at få mere 
kvote end han eller hun tildeles iht. kvoteoptag, skal der købes kvote hos andre fiskere. 
Prisen herpå kommer an på markedet. 
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19) I lovforslaget § 27 står der, at man kan anmode om betaling af tildeling af 
kvoter af fisk, er det rigtigt? 

Ad 19) § 27 i lovforslaget giver Naalakkersuisut mulighed for at fastsætte regler om 
betaling af gebyr for udstedelse af licenser og tilladelser til fiskeri. Bestemmelsen er stort 
set uændret i forhold til gældende fiskerilov, se § 14 a. Der opkræves i øjeblikket ikke 
gebyrer efter§ 14 a, og der er ikke planer om, at denne situation ændres i tilfælde af, at 
lovforslaget vedtages. 

20) Hvordan vil man tildele licenser til de unge der gerne vil fiske hellefisk? 
20a) Vil man tildele kvoter eller skal de først købe kvoter før de må 

fiske? 

Ad 20) Hvis en ung fisker som ikke har fisket tidligere, ønsker at indgå i fiskeriet efter 
hellefisk i forvaltningsområde 47, så kan de enten søge om at indgå i det olympiske fiskeri 
eller vælge at købe en kvote. 

Med venlig hilsen 

~ft 
Kim Kielsen 
Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst 

4 


